
Učiteljstvo je prišlo sedaj zaradi zamotanega politiškega po

ložaja med dva ognja. Do sedaj smo se borili odkrito, dostojno 
in pošteno samo s klerikalizmom, v novejšem času nas napada 
tudi liberalizem. V tem boju bi podlegli, ako bi se ne zavedali 
svoje moči. Mi bijemo boj z zedinjenimi močmi pod geslom: 
Vsi za enega in eden za vse! če sta bili kdaj potrebni edinstvo 
in sloga v naših vrstah, sta gotovo najpotrebnejši sedaj. Naš boj 
je plemenit, z dobrim namenom in za dobro stvar, čeprav je 
silno težaven. Imeti mora prej ali slej dobre nasledke. Naša 
zavračanja se naslanjajo na gola dejstva; resnici in pravici je 
težko zapreti vrata. To nam daje moč, pogum in vztrajnost. Po 
tem programu smo se bojevali do sedaj, tako se hočemo bojevati 
vbodoče, kar je našemu stanu tudi primerno in zanj častno. 

Obe stranki nas ponižujeta v očeh ljudstva kot ničvredne 
lenuhe, kričače, prepirljivce, brezverce, liberalce itd. Vse to 
obrekovanje ne pozna izjem, ves stan je polit z gnojnico. Poni

žujejo nas in zasmehujejo. Taka pisava se obsoja že sama pri 
razsodnih ljudeh, pri nerazsodnih ima pa zle posledice. Kleri

kalizem meče smradljivo gnojnico neprestano zlasti v »Domoljubu" 
na naš stan. S slastjo je pobral zadnjo obsodbo v »Slovenskem 
Narodu" ter jo podal svojim nerazsodnim ovčicam. Namen kle

rikalizma je znan; jemati namreč učiteljstvu ugled in spoštovanje 
med ljudstvom. To dela na katoliški podlagi že mnogo let, a 
uspehov ima le bore malo ali celo nič, ker ljudstvo pozna nas, 
naš trud iu naše delo. 

Čuditi se moramo pa našemu klerikalizmu, da to dela s 
hinavskimi, proti nebu povzdignjenimi, svetohlinskimi očmi, 
kakor bi ne vedel, da je to pregrešno delo. Kakor posnemamo 
iz zadnje papeževe enciklike, sme pisati duhovščina v časopise le 
golo resnico brez strasti, žaljenja in ne s slabim namenom. To 
je tudi pravo. Mi smo že davno dokazali z golimi dejstvi, da 
se klerikalizem loči od prave katoliške vere kot noč in dan. 
On je zabredel v borbi za posvetnosti pregloboko v močvirje, da 
ne pozna več greha in temeljnih resnic naše vere. Sedma božja 
zapoved nas uči, da ni smrten greh samo oškodovati bližnjega 
na imetju marveč tudi na časti, zaradi česar bi imel lahko 
gmotne škode. Tega naš klerikalizem noče razumeti; on to lepo 
uči druge, a sam se noče ravnati po teh lepih naukih — in s 
tem dokazuje, da noče poznati avtoritete papeža niti Boga. On 
z namenom zlorablja verske resnice za dosego svojega namena, 
za nadvlado in svoj dobiček. Kdor tako dela z namenom brez 
poboljšanja, ni samo navaden grešnik, ampak je odpadnik, je 
očiten krivoverec. Mi smo že davno dokazali s premnogimi go

limi dejstvi, da je naš klerikalizem po svoji pisavi, po življenju 
in zgledih na krivih potih — da je odpadnik in krivoverec. Ne 
samo to; dokazali smo tudi, da je navaden narodni slepar. Po

zivali smo ga na odgovor, da naj ovrže naše trditve, ki smo 
jih voljni preklicati, ako nam dokaže, da ni res, kar smo pisali. 
Zaman smo do danes klicali vse doktorje sv. pisma na odgovor. 
Potuhnil se je naš klerikalizem, kakor bi ne vedel o vsem tem 
prav ničesar. To dokazuje, da smo na pravi poti. Mi moramo 
naprej do končne zmage. Mnogo je še duhovnikov, ki odločno 
obsojajo klerikalno politiko a zmagati ne morejo, ker jih je pre

malo. Ni toliko sramotno grešiti, bolj sramotno je, trdovratno 
ostati v blatu pregreh. Ako imajo voditelji našega klerikalizma 
še kaj čuta sramu, prepričanja do pravice, resnice in vere, naj 
krenejo na drugo pot. Krivica, ki jo dela klerikalizem in libera

lizem učiteljskemu stanu, je prevelika in preobčutljiva. Vsaka 
krivica se mora poravnati. Mi odločno zahtevamo, da se nam 
povrne čast in poštenje, ki se nam jemlje potom tiska od obeh 
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naših politiških strank. Potom tiska se nam godi krivica, potom 
tiska bi se morala tudi poravnati. 

Ako bi bili nam nasprotni listi pravični, bi morali dobe

sedno objaviti naš odgovor iz 33. številke. Potem bi spoznali 
resnico — golo in nepokvarjeno resnico — tudi tisti, ki niso 
čitali našega lista. Tako bi bilo to, kar se godi sedaj med nami, 
jasno tudi vsi široki javnosti, in njene simpatije bi se nagnile 
na našo stran. 

Tako ravnanje bi bilo pravično in pošteno! 


